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РЕФЕРАТ 

Магистерская диссертация П.И. Зубковой «Особенности хронотопа в 

прозе Е.Г. Водолазкина: на материале романа “Авиатор” 

(литературоведческий и методический аспекты)» имеет следующую 

структуру: 

Глава I «Теоретические аспекты проблемы пространства и времени в 

художественном тексте» посвящена изучению вопроса хронотопа, 

соотношения времени-пространства в художественных произведениях и 

теории «возможных миров». Приходим к выводу, что указанная теория 

оказывается успешной для анализа текста Е.Г. Водолазкина «Авиатор». 

Именно поиск и создание «возможного мира» является сюжетообразующим 

элементом романа. 

Глава II раскрывает особенности организации хронотопа в произведении 

Е.Г. Водолазкина «Авиатор» на примере хронотопов дачи (Куоккала, Алушта, 

Сиверская) и кладбища (отдельно выделяется и характеризуется хронотоп 

«остров-кладбище» в оппозиции «Санкт-Петербург – Соловки») в качестве 

связанных с прошлым главного героя и влияющих на его судьбу. 

Проблемой обозначаем организацию хронотопа в романе 

Е.Г. Водолазкина «Авиатор». 

Объект исследования – хронотоп в романе «Авиатор». 

Предмет – принципы и конструкты хронотопов дачи и кладбища как 

«возможных миров» в контексте романа Е.Г. Водолазкина. 

Цель диссертационного исследования – исследование и определение 

специфики организации хронотопа в художественном тексте «Авиатор». 

Гипотеза заключается в следующем: главный герой романа «Авиатор» 

создаёт «возможные миры» своего прошлого и того, которого с ним «не 

произошло», что организует сложную структуру хронотопа. 

Методами исследования выбраны сравнительно-исторический анализ 

источников, концептуальный анализ художественного текста и 

интертекстуальный анализ. 
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В ходе исследования приходим к следующим выводам: 

Хронотоп дачи, рассматриваемый как «дачно-усадебный» связан с 

дореволюционным периодом жизни героя и заглавной темой произведения – 

авиаторской, переходной между землёй и небом, а в случае с главным героем 

текста – и с антиномией «жизнь-смерть». Разница между усадьбой и дачей в 

образе мышления и описаниях Платонова не возникает, многие детали 

построены на принципе анахронизма: Иннокентий впитал в свой образ всё XX 

столетие целиком, т.к. герой родился в период расцвета Серебряного века, но 

смог обобщить в себе последующие года до 1990-х. 

Кладбищенский хронотоп как специфическая сфера культуры любого 

народа в романе «Авиатор» обладает различным набором реализаций данной 

гетеротопии: 1) место успокоения и умиротворения; 2) место присутствия 

умерших, ощущаемое посетителями кладбища; 3) место диалога; 4) место 

осуществления ритуальных мероприятий в контексте культа предков. 

Вынесенный в отдельный параграф хронотоп «остров-кладбище» 

построен на оппозиции кладбищенского «острова» Санкт-Петербурга и 

Соловецкого архипелага. Оба острова проникнуты мортальными мотивами, 

однако Соловки – это адское пространство, которое оставляет свой след в 

жизни Платонова, т.к. на нём он засыпает и просыпается не в свою эпоху. 

Диссертационное исследование состоит из введения, заключения, 3 глав, 

списка использованных источников. Исследование изложено на 80 страницах. 

Список литературы составлен по ГОСТ 2014 для диссертационных 

исследований, включает 62 наименования, из них 3 на иностранных языках. 
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ABSTRACT 

The master's thesis of P.I. Zubkova ‘Features of chronotope in the prose of 

E.G. Vodolazkin: on the material of the novel “The Aviator” (literary and 

methodological aspects)’ has the following structure: 

Chapter I, ‘Theoretical Aspects of the Problem of Space and Time in the 

Artistic Text’, is devoted to the study of the issue of chronotope, the proportion of 

time-space in literature and the theory of ‘possible worlds’. We come to the 

conclusion that the above theory proves to be successful for the analysis of E.G. 

Vodolazkin's text ‘The Aviator’. It is the search and creation of a ‘possible world’ 

that is the plot-forming element of the novel. 

Chapter II reveals the peculiarities of the chronotope organisation in             

E.G. Vodolazkin's The Aviator on the example of the chronotopes of a dacha 

(Kuokkala, Alushta, Siverskaya) and a cemetery (the chronotope ‘island-cemetery’ 

in the opposition ‘St. Petersburg – Solovki’ is singled out and characterised 

separately) as connected with the protagonist's past and influencing his fate. 

The problem is the problem of chronotope structure in E.G. Vodolazkin's 

novel ‘The Aviator’. 

The object of the study is the chronotope in the novel ‘The Aviator’. 

Subject - principles and constructs of the chronotopes of the dacha and the 

cemetery as ‘possible worlds’ in the context of E.G. Vodolazkin's novel. 

The aim of the dissertation research is to investigate and determine the 

specifics of chronotope organisation in the fiction text ‘The Aviator’. 

The hypothesis is as follows: the protagonist of the novel ‘The Aviator’ 

creates ‘possible worlds’ of his past and the one that ‘did not happen’ to him, which 

organises the complex structure of the chronotope. 

The research methods chosen are comparative-historical analysis of sources, 

conceptual analysis of the fiction text and intertextual analysis. 

In the course of the research we come to the following conclusions: 

The chronotope of the dacha, considered as ‘dacha-estate’ is connected with 

the pre-revolutionary period of the hero's life and the title theme of the work – 



6 

 

aviation, transitional between earth and sky, and in the case of the main character of 

the text – also with the antinomy ‘life-death’. The difference between the estate and 

the dacha does not arise in Platonov's way of thinking and descriptions; many details 

are built on the principle of anachronism: Innokenty absorbed the entire 20th century 

into his image, as the hero was born during the heyday of the Silver Age, but was 

able to generalise the following years up to the 1990s. 

The cemetery chronotope as a specific sphere of culture of any nation in the 

novel ‘The Aviator’ has a different set of realizations of this heterotopia: 1) a place 

of soothing and pacification; 2) a place of the presence of the dead, felt by visitors 

to the cemetery; 3) a place of dialogue; 4) a place of ritual events in the context of 

the cult of ancestors. 

The ‘cemetery-island’ chronotope, which is presented in a separate paragraph, 

is based on the opposition between the cemetery ‘island’ of St. Petersburg and the 

Solovetsky Archipelago of St Petersburg and the Solovetsky archipelago. Both 

islands are imbued with mortal motifs, but Solovki is an infernal space that leaves 

its mark on Platonov's life, as it is where he falls asleep and wakes up in a different 

epoch. 

The dissertation research consists of introduction, conclusion, 3 chapters, list 

of used sources. The research is outlined on 80 pages. The list of references is 

compiled according to GOST 2014 for dissertation research, includes 62 titles, 

including 3 in foreign languages.  












